
Oświadczenie złożone 
przez senatora Adama Massalskiego 
na 24. posiedzeniu Senatu 
w dniu 19 grudnia 2008 r. 

Oświadczenie skierowane do marszałka Senatu RP Bogdana Borusewicza 

Z tej racji, iż Senat RP sprawuje opiekę nad Polonią rozsianą po całym świecie, pragnę 
w formie oświadczenia powiadomić Pana Marszałka, że na moje ręce jako przewodniczącego 
Związku Harcerstwa Polskiego wpłynął od konsula generalnego RP w Sao Paulo, pana Marka 
Kryńskiego, list następującej treści. 

"Szanowny Panie Przewodniczący, 

Mam przyjemność poinformować, że w dniu 22 listopada br. W Domu Kultury Polskiej im. 
Sanguszki w Sao Paulo, odbyło się pierwsze Przyrzeczenie Harcerskie odrodzonej drużyny 
polonijnej Orzeł Biały. 

W uroczystości uczestniczyli przedstawiciele Związku Harcerstwa Brazylii (UEB) oraz 
kilkadziesiąt osób z paulistańskiej Polonii. 

Spotkanie odbyło się w podniosłej, patriotycznej atmosferze. Po złożeniu Przyrzeczenia 
Harcerskiego w języku portugalskim, harcerze i zuchy wypowiedzieli formułę Przyrzeczenia 
w języku polskim. 

Odegrano hymny narodowe Polski i Brazylii. Odczytano Posłanie, jakie Pan Przewodniczący 
przekazał drużynie Orzeł Biały, które zostało przyjęte z wielkim wzruszeniem. 

Drużyna liczy obecnie 13 członków. Przyrzeczenie złożyło 5 harcerzy i 3 zuchów. Pozostali 
składać je będą po spełnieniu warunków przewidzianych regulaminem. 

Polonijny Kapelan ks. Andrzej Wojteczek (TChr), który został kapelanem drużyny, odmówił 
modlitwę polową. 

W imieniu własnym, a także kierownictwa, harcerzy i zuchów drużyny Orzeł Biały pragnę 
serdecznie podziękować Panu Przewodniczącemu za wzruszający list, jak również wyrażenie 
zgody na używanie przez członków drużyny polskiego Krzyża Harcerskiego i Odznaki Zucha 
oraz noszenie polskich mundurów. Członkowie drużyny są zaszczyceni i dumni, że tu, 
w Brazylii, mogą także w ten sposób promować Polskie Harcerstwo (...). 

Pragnę także wyrazić nadzieję, że drużyna Orzeł Biały będzie mogła liczyć w przyszłości na 
pomoc Głównej Kwatery ZHP przy planowanym nawiązaniu partnerskich kontraktów z drużyną 
w kraju. 

Z poważaniem i harcerskim pozdrowieniem: Czuwaj! 

Konsul Generalny RP 
(-)Marek Kryński" 

Mam nadzieję, iż Pan Marszałek te działania Związku Harcerstwa Polskiego na rzecz 
młodzieży polonijnej zechce wspierać zarówno swoim autorytetem, jak i w zakresie pomocy 
materialnej. 

Z poważaniem 
Adam Massalski 
senator RP 
 


